
کیهان و خوانندگانیادداشت روز گفت و شنود

اخبار كشور
صفحه 2

 یک شنبه 12 اردیبهشت 13۹۵
23 رجب1437 -شماره  21332

خبر ویژه

سامانه پیام کوتاه 30002323

33110065 ساعت 3 تا 6 بعدازظهر
33916546 تمام ساعات شبانه روز نگارنده بر سر آن بود که در سالروز شهادت استاد مطهری با بضاعت هر چند 

اندک و ناچیز خویش، وجیزه ای به یاد آن شــهید بزرگوار داشته باشد و برخی از 
تحریف ها را که این روزها از سوی یک جریان آلوده نسبت به بینش و منش استاد 
صورت می پذیرد، پاسخ گوید. اما، از آنجا که آثار مکتوب حضرت استاد به آسانی در 
دسترس همگان است و مراجعه به آن می تواند »باطل السحر« همه تحریف ها باشد، 
انجام این مهم به فرصت دیگری موکول شده و نوشته پیش روی به نقل چند خاطره 
از میان خاطراتی که نگارنده از استاد شهید به خاطر دارد، اختصاص یافته است.

1- چند روزی از شهادت آیت الله سعیدی گذشته بود و این خبر هنوز منتشر 
نشــده بود. آن روز باتفاق چند تن از دوســتان، آیت الله امامی کاشانی را با یک 
سواری کرایه برای سخنرانی در جلسه هفتگی خود به دماوند می بردیم. در میان 
راه پرسید؛ آیا اخیرا از آیت الله سعیدی خبری دارید؟ پاسخ ما منفی بود و ایشان 
که از روابط نزدیک ما با آیت الله سعیدی باخبر بود، گفت؛ فعلا به مسجد و یا خانه 
ایشان مراجعه نکنید! پرسیدیم، آیا آزاد شده اند و تحت مراقبت ساواک هستند؟ 
آیت الله امامی کاشانی به جای پاسخ، با صدای بلند گریست و گفت؛ »سیدخدا را 
شهید کرده اند«، بغض همه ما ترکید و راننده که از افراد مومن و متدین بود، ماشین 
را کنار جاده متوقف کرد. بعد از دقایقی، آیت الله امامی کاشــانی توضیح داد که 
ساواک آیت الله مطهری را احضار کرده و خبر شهادت آیت الله سعیدی را به ایشان 
داده است پرسیدیم آقای مطهری چه گفته اند؟ آیت الله کاشانی فرمودند؛ آقای 
مطهری می گویند، ساواک نیازی به احضار من نداشت و تصور می کنم مرا احضار 
کرده بود تا به علمای روحانی پیرو حضرت آقا )امام خمینی )ره((  این پیام را بدهد 
که از این پس روحانیون مخالف رژیم را به قتل می رسانیم. آقای امامی کاشانی در 
حالی که اشک از چشمان خود پاک می کرد گفت؛ آیت الله مطهری می فرمودند؛ آنها 
نمی توانند درک کنند که »شهادت در راه خدا آرزوی ماست« و خطاب به ساواک 

خوانده بود »محبوب من است آن که به نزدیک تو زشت است«! 
2- آن شب، در ایام جوانی و دانشجویی به روال همه هفته ها در جلسه درس های 
مرحوم علامه محمدتقی جعفری که در منزل ایشان - خیابان زیبا، کوچه حاج قاضی - 
تشکیل می شد، شرکت کرده بودم. در پایان جلسه، یکی از حاضران که برای ما 
غریبه به نظر می رسید، نظر علامه را درباره استاد مطهری پرسید و ما به دلشوره 
افتادیم که مبادا در پی تفرقه افکنی باشد. مرحوم علامه با همان لهجه شیرین و 
بیان دوست داشتنی فرمودند؛ و اما، آقای مطهری، ایشان یکی از استوانه های اسلام 
و از افتخارات حوزه علمیه هســتند ... مبادا به علت آن که سخنان و درس های 
ایشان بعدها به صورت جزوه و کتاب منتشر می شود از حضور در جلسات درس 
و ســخنرانی استاد محروم شوید... جلسات درس آقای مطهری زیر چتری از نور 

تشکیل می شود. زیر این چتر نور بروید و اعتقادات دینی خود را بیمه کنید.
3- فروردین سال 1357 بود. جرقه های انقلاب اسلامی زده شده بود و رژیم 
شاه تلاش می کرد فضای سیاسی کشور را باز جلوه دهد. آن سال برای چند روز 
در ایام نوروز به بستگان درجه دوم زندانیان سیاسی نیز اجازه ملاقات داده بودند 
و بسیاری از دوستان با استفاده از شناسنامه برادرزاده ها وخواهرزاده ها به ملاقات 
می آمدند. آقای مرتضی الویری با شناسنامه یکی از برادرزاده ها به ملاقاتم آمده 
بود. پرســید؛ می دانی چند روز قبل کجا بودم؟ به مزاح گفتم: می دانم که چند 
ســال است اینجا هستم! گفت؛ هفته گذشته در نجف خدمت آقا - منظور از آقا، 
امام خمینی)ره( بود- رســیده بودم و به ایشان عرض کردم که دوستان در ایران 
به حضرتعالی دسترسی ندارند و نمی دانند پاسخ پرسش های عقیدتی و انقلابی 
خود را چگونه از شما جویا شوند. ایشان فرمودند؛ به دوستان بگوئید؛ نظرات آقای 
مطهری بدون استثناء مورد تائید و قبول من است. الویری می گفت؛ پرسیدم بدون 

استثناء؟ و آقا فرمودند بله، بدون استثناء.
وقتی این خبر را به درون بند بردم و با جمع دوســتان در میان گذاشــتم، 
همه به وجد آمدند. تا آنجا که به خاطر دارم، آقایان محمود اشــجع، ابوالقاســم 
ســرحدی زاده، جواد منصوری، عزت مطهری، شــهید حقانی، شــهید حسن  
حسین زاده، رضا و مرحوم احمد منصوری و... از جمله دوستانی بودند که این پیام 

حضرت امام)ره( را به آنها رساندم.
4- در نخستین روزهای بعد از پیروزی انقلاب اسلامی که کمیته استقبال از 
حضرت امام)ره( به کمیته انقلاب و محل مراجعه برای تمامی امور کشور تبدیل شده 
بود، همراه با برخی از دوستان، از جمله شهید حاج صادق اسلامی، شهید کچویی، 
محمد محسنی نیا، یوســف فروتن، بهزاد نبوی، مرحوم مهندس اسماعیل نژاد، 
مرحوم حاج حسن میرزایی و... به فکر افتادیم که از حضرت امام)ره( بخواهیم یکی 
از آقایــان روحانی مورد وثوق خود را به عنوان نماینده خویش در کمیته انقلاب 
اســلامی منصوب فرمایند. موضوع را با استاد مطهری در میان گذاشتیم. بعد از 
چند روز در مدرسه علوی - محل استقرار حضرت امام)ره( - برای پیگیری ماجرا 
نزد آیت الله مطهری رفتیم. ایشان فرمودند همین حالا به دیدن امام می  روم و در 
همان حال عمامه را بر ســر گذاشته و در حالی که مقابل آیینه کوچکی که روی 
طاقچه اتاق بود، عمامه را روی سر مرتب می کردند، به گونه ای که برای ما عجیب 
می نمود و انگار غیر از ایشان کس دیگری در اتاق نیست، چندبار پشت سرهم و 
با حالتی ذوق زده تکرار می کردند که »بله به دیدن امام می روم- بله به دیدن امام 
می روم...« من و آقای محمد محسنی نیا و مرحوم حاج حسن میرزایی با تعجب به 
یکدیگر نگاه می کردیم و از حالت استاد سردرنمی آوردیم. بعدها که مرحوم علامه 
طباطبایی در وصف اســتاد فرمودند؛ وقتی ایشان در درس ما حاضر می شد، من 
به رقص می آمدم! اگرچه هنوز هم مفهوم معنوی آن برایمان ناشناخته است ولی 

شکل ظاهری آن حالت را دیده بودیم...
گفتنی است چند روز بعد حضرت امام)ره( مرحوم آیت الله مهدوی کنی را به 

عنوان نماینده خویش در کمیته انقلاب اسلامی معرفی فرمودند.
5- سال های اولیه دهه 60 بود. مرحوم احسان طبری، یکی از چند نظریه پرداز 
بلندآوازه مارکسیسم درآکادمی علوم شوروی سابق که شهرتی جهانی داشت، در 
پی خیانت حزب  توده که طبری نیز عضو مرکزیت آن بود، دستگیر شده بود. او بعد 
از مدتی مورد لطف و عنایت خدای مهربان قرار گرفت و به آغوش اسلام بازگشت. 
نگارنده همراه با دو تن دیگر از دوستان و به دستور حضرت امام)ره( که از سوی 
شهید محلاتی نماینده حضرت امام در سپاه و برادر محسن رضایی فرمانده وقت 
سپاه ابلاغ شده بود برای گفت وگو با مرحوم احسان طبری و برخی دیگر از اعضای 

مرکزیت حزب توده دعوت شده بودیم.
نظرات و دیدگاه های مطرح شده از سوی مرحوم احسان طبری درباره استاد 
مطهری، بسیار فراوان و تمامی آنها نیز عبرت انگیز و درس آموز است ولی در این 

نوشته، تنها به چند نمونه از آن میان بسنده می شود؛
طبری می گفت؛ »من و دوستانم در حزب توده و نیز در آکادمی علوم شوروی 
از آثار استاد مطهری اســتفاده فراوانی می کردیم« و در مقابل پرسش همراه با 
تعجب نگارنده توضیح می داد »آقای مطهری از جمله دانشمندانی بود که وقتی 
می خواست یک نظریه و عقیده مخالف اسلام را نقد و رد کند، عقیده مخالف را به 
گونه ای ناقص مطرح نمی کرد که نقد و نفی آن به آسانی ممکن باشد. او مارکسیسم 
را دقیقا همان گونه که بود مطرح می کرد و تمامی دلایل و شواهدی را که ما برای 
اثبات مارکسیسم می آوردیم، بدون کم و کاست ارائه می کرد و نکته درخور توجه 
آن که علاوه بر آنچه نظریه پردازان مارکسیسم به عنوان دلیل برای اثبات نظر خود 
آورده بودند، استاد به دلایل جدید و تازه دیگری هم که به ذهن ما خطور نکرده بود 
اشاره می کرد و سپس با نگاهی دقیق به نقد آن می پرداخت« طبری می گفت؛ »ما 
به دلایل جدیدی که استاد مطهری علاوه بر دلایل خودمان آورده بود به شدت نیاز 
داشتیم و البته به منبع آن اشاره ای نمی کردیم زیرا باعث مراجعه اعضاء و هواداران 

به منبع اصلی می شد و آنچه را که طی چند دهه رشته بودیم، پنبه می کرد«.
احسان طبری می گفت؛ اگر استاد مطهری به اردوگاه مارکسیسم و یا اردوگاه 
امپریالیسم تعلق داشت، هرگز اجازه نمی دادیم اوقات گرانبهای این کانون تولید 
فکر و اندیشه برای انجام اموری نظیر فیش برداری و امثال آن تلف شود. در کجای 

دنیا برای تولید حرارت، به جای هیزم، مبل های گرانقیمت را می سوزانند«؟!
مرحــوم طبری از اســتاد مطهری با عنوان کســی یاد می کــرد که مانند 
حضرت امام)ره(، مارکسیســم و امپریالیسم را یکجا نقد و نفی می کند و می گفت؛ 
من بعید می دانم که کســی پاورقی استاد بر کتاب اصول فلسفه و روش رئالیسم را 
بخواند و پس از آن برای مکاتب مادی، چه مارکسیســم و چه امپریالیسم، پشیزی 

ارزش قائل باشد.
طبری با قاطعیت می گفت که ترور استاد مطهری نمی تواند کار یک گروه نادان 
و حقیر نظیر فرقان باشــد او به جد معتقد بود ترور استاد مطهری طرح و برنامه 
سازمان سیا و موساد بوده و صرفا با هدف خشک کردن یکی از چشمه های جوشان 
معارف اسلامی صورت پذیرفته است و می گفت کا.گ.ب نیز به اندازه آمریکایی ها 

از ترور ایشان خشنود بود.
مرحوم طبری توضیح می داد که مخالفت با استاد مطهری منحصر به حزب توده 
نبود آثار ایشان برای همه گروه ها و احزاب مخالف جمهوری اسلامی ایران و حتی 
برخی از احزاب به ظاهر مذهبی نظیر حزب خلق مسلمان هم خطرناک بود و در 
این مخالفت میان گروه های مخالف نظام اسلامی یک توافق نانوشته وجود داشت.

گفتنی است یک روز از نورالدین کیانوری، دبیرکل حزب توده پرسیدم »چرا 
بخش قابل توجهی از تبلیغات حزب را به مخدوش کردن چهره و شخصیت استاد 
اختصاص می دادید؟« در پاسخ گفت؛ پس انتظار داشتید که اعضاء و هواداران را 

به مطالعه آثار ایشان تشویق کنیم؟
تمامی گفت وگوی چند ماهه با مرحوم احسان طبری ضبط شده و در اختیار 
ســپاه و وزارت اطلاعات اســت که انتظار می رود در انتشار نوارهای صوتی و یا 

نوشته های پیاده شده آن همت ورزند.
... و بالاخره 37 سال پیش در چنین روزی، استاد شهید جامه شهادت پوشید 

و به قول حضرت امام)ره( به ملأ اعلی پیوست.

زنگزیر آن چتر نور

حسین شریعتمداری

* امیدوارم دولت محترم نصایح مشفقانه، پدرانه و دلسوزانه رهبر معظم انقلاب 
را که در تاریخ 95/2/8 و برای چندمین بار تکرار کردند به گوش جان بشنود 

و ما شاهد تغییر رفتار دولت در جهت تحقق فرامین حضرت آقا باشیم.
0912---8997

* حال که با حضور پرحماســه ملت تعداد نماینــدگان خانه ملت تکمیل 
شد انتظار می رود با عهد و پیمان با خداوند و استمداد از روح ملکوتی امام 
راحل)ره( و با تأسی از رهبر معظم انقلاب با تصویب قوانین لازم حرکت به 
ســوی شکل گیری تمدن اسلامی شتاب گیرد و رعب و وحشت را در قلوب 
دشــمنان داخلی و خارجی اندازد تا جرأت نگاه چپ به ایران و کشــورهای 

اسلامی را نداشته باشند.
0912---4427

* مراســم حج باید بدور از سیاســت های سخیف آل سعود وهابی تکفیری، 
آگاهانه و عزتمندانه با تقویت اصل برائت از مشرکان و با تضمین امنیت کامل 
برگزار شود. در این صورت است که حج درس آزادگی، غیرت به حجاج سایر 

ملت های مسلمان خواهد داد و به واقع شاهد حج ابراهیمی خواهیم بود.
0915---1648

* دولتمردان مرتب شعار می دهند از حیثیت کشور در مقابل تجاوز دشمن 
دفاع خواهند کرد. عرض می کنیم آیا هتک حرمت به دو نوجوان ایرانی توسط 
دو مأمور عربستانی تجاوز نبود؟ آیا کشتار حجاج در منا و مسجدالحرام تجاوز 
نبود؟ ترور دانشمندان هسته ای کشور تجاوز نیست؟ پس چرا این همه موارد 

تجاوز دشمن را بی پاسخ گذاشته اند؟
0938---1258

* چرا در مورد گرانی های اخیر و در ســال جدید حرفی گفته نمی شــود؟ 
آیا دولت خبر ندارد چه بلائی بر ســر مردم می آید؟  دولت ســر مردم را با 
برجام شکســت خورده مشــغول کرده تا این گرانی ها فراموش شود و وعده 

سرخرمن می دهد!
0930---6075

* نگرانیم دیر یا زود فاش شــود آب سنگین خریداری شده از ایران توسط 
آمریکا ســر از اسرائیل، این رژیم صهیونیستی و اشغالگر سرزمین فلسطین 
درآورده اســت تا با ساخت بمب های هسته ای بیشتر، برگردنکشی اش علیه 

جهان اسلام افزوده شود.
0911---7545

* آیا با پدیده قحطی مشــتری مواجه بودیم که دولت آب سنگین کشور را 
به آمریکای غیرقابل اعتماد فروخته است؟

0912---0850
* همه این ســازمان های جهانی مثل یونسکو به ابزار برنامه های استکباری 
آمریکا تبدیل شده اند. از یک طرف قانون تعیین می کنند در اطراف آثار باستانی 
با فاصله چند هزار متر نباید مرتفع سازی صورت گیرد از سوی دیگر تشکیل 
دهندگان اصلی یونسکو تروریست های داعش را تجهیز می کنند تا تمام آثار 

باستانی کشورهای اسلامی منطقه را از بین ببرند یا به غربی ها بفروشند.
0919---7902

* هیچ گاه تصور نمی کردم سرنوشــت کشــور در این دولت به گونه ای رقم 
بخورد که کشــورهایی با وسعت یک اســتان ایران به ما حرف زور بزنند و 
مســئولان کشــور هم نتوانند و در واقع نخواهند به یاوه گویی این کشورها 

پاسخ عبرت آموز بدهند.
0911---8427

* با سلام و تشکر از پیش بینی های دقیق کیهان از رئیس جمهور درخواست 
می شــود یک ماه حقوق خود را با دریافتی کارمندان هزینه کنند تا ببینند 
برجام نعمت بوده یا نقمت! و آیا با این حقوق ناچیز شرمنده خانواده می شوند 
یا نمی شــوند؟ آیا درصد افزایش ها همه یکسان بوده یا تفاوت های فاحشی 

داشته است.
رسولی- اردبیل

* شــرکت راه آهن با نمایش فیلم غیر اخلاقی گینس در قطار مسافرین به 
ویژه زائرین حضرت آقا امام رضا)ع( را عذاب روحی می دهد و به اعتراض ها 

توجهی ندارد.
0936---5530

* از دولت تدبیر و امید درخواست می شود با تدبیر و امید دادن به بازنشستگان 
تأمین اجتماعی، مشکل فقر آنان را حل نماید. این بی تدبیری ها ثمره ای جز 

یأس سالخوردگان ندارد.
0918---7415

* ســروان احمد قاسمی فرمانده انتظامی شــهر رازقان زرندیه ساوه از بدو 
شــروع خدمت خود در این شــهر خدمات فراوانی انجام داده که از باب من 
لم یشــکرالمخلوق از خدمات وی تقدیر و تشکر می شود. بخشی از خدمات 

ایشان به قرار زیر است:
1- اجرائی کردن طرح تکریم ارباب و رجوع به نحو شایسته 2- ایجاد امنیت 
کامل در این بخش و روستاها با وسعت زیاد 3- دستگیری چندین مورد از 
سارقین و تحویل به مراجع قضائی 4- جلب اعتماد مردم به نیروی انتظامی 
و تشــویق آنها به مشــارکت و همکاری با این نیرو 5- مرمت و بازسازی و 

زیباسازی ساختمان پاسگاه انتظامی و...
علی محمدی

* از مجلس بابت تصویب مصوبه در مخالفت با دریافت دیرکرد توسط بانک ها 
قدردانی می کنیم ولی باز نگران هســتیم که مسئولان بانک ها از طرق دیگر 

به دنبال مقصود خود باشند.
0915---1382

* برای اطلاع مســئولان خوزستان و شهرستان شوشتر بنویسید عمر مفید 
پل آزادگان این شهر که 47 سال پیش احداث شده در سال 92 تمام شده 
است. تا اتفاق ناگواری روی نداده برای ترمیم و استحکام پل کاری بکنند هر 

چه باشد پیشگیری بهتر از درمان است.
0916---4819

* سرقت و خفت گیری با موتورسیکلت در شهرستان اهواز بسیار زیاد شده 
است. روز روشــن در برخی از خیابان های شهر امنیت و آرامش نداریم چه 

برسد به تاریکی شب که واقعا دلهره آور شده است.
نظرنیا

* در مرکز اســتان گیلان یعنی شهرســتان رشــت بعضی از سازمان ها و 
دســتگاه های دولتی مثل مخابرات روزهای پنجشــنبه تعطیل هستند ولی 
زیرمجموعه همین دســتگاه ها در شــهرهای شرق استان مثل لاهیجان باز 
هســتند و کارمندان باید ســر کار بروند. اعتراض بنــده به دو نرخی بودن 

سیاست های دولت در این استان است.
کیان فر

 * دولت علی رغم مصوبه قانونی مجلس شــورای اسلامی از پرداخت حق و 
حقوق ایثارگران سر باز می زند! چرا؟

دریایی - تنکابن
* کسی که به علت خرابی خودروی خود چندین سال از بیمه کردن خودروی 
خود امتناع ورزیده چه دلیل موجهی برای بیمه این چند سال خودروی خود 

دارد که باید بابت عدم انجام آن جریمه بپردازد؟ 
0901---2034
* پــول خرید جهیزیه دخترم را که با زحمت و رنج فراوان تهیه کرده بودم 
از داخل اتومبیل به ســرقت بردند. نیروی انتظامی بعد از یک ماه ســارق را 
دستگیر کرد. متهم 52 شاکی داشت که بیشتر از آنان با سلاح سرد زورگیری 
کرده بود، قاضی دادگاه یک میلیارد و 500 میلیون وثیقه برای متهم صادر 
کرد. متهم از دادگاه فرصت یک ساعته برای تهیه وثیقه درخواست کرد و با 
همین کار به قید وثیقه آزاد شد. الان چند ماه گذشته و زندگی ما تحت تاثیر 
برنگشتن پول سرقت شده سیاه شده لذا از دستگاه قضایی تقاضا دارم اموال 
و پول های مسروقه را زودتر به دست مالباخته برگرداند و برخورد جدی تری 

با این ناهنجاری خشن انجام دهند.
مظفری

گزافه گویی های معاون مرکل
در آستانه سفر به ایران

وزیر اقتصاد آلمان در آســتانه سفر به ایران مدعی شد عادی سازی کامل 
روابط هنگامی میسّر است که ایران رژیم صهیونیستی را به رسمیت بشناسد.

زیگمــار گابریل وزیر اقتصاد و  معــاون صدراعظم آلمان در گفت وگو 
با شــبکه تحریریــه روزنامه های آلمان )RND( وضعیت حقوق بشــر در 
جمهوری اســلامی را »پُرمســأله« عنوان کرد و گفت نباید این موضوع را 

غیرقابل تغییر دانست.
وزیر اقتصاد آلمان با اشاره به علاقه بسیار شرکت های آلمانی برای ایجاد 
رابطه اقتصادی تنگاتنگ با ایران، افزود »اما شرکت های آلمانی نیز موظفند در 

سرمایه گذاری های خود به حقوق بشر در ایران نیز توجه کنند.«
گابریل گفت: »ما باید اساس را بر این قرار دهیم که جمعیت جوان ایران 

رابطه ای بدون تعصب و باز با غرب ایجاد کند.«
زیگمار گابریل گفت: »عادی سازی کامل رابطه با آلمان زمانی میسر است 

که ایران حق موجودیت اسرائیل را بپذیرد.«
»بئاته برامز« معاون سخنگوی وزارت اقتصاد آلمان نیز در جلسه هفتگی 
دولت با خبرنگاران، تاکید کرد موضوع حقوق بشر در ایران یکی از موضوع های 

مذاکره زیگمار گابریل در تهران خواهد بود.
وی افزود: »در همین راستا وزیر اقتصاد در محل این وزارتخانه با برخی از 
نمایندگان نهادهای غیردولتی حقوق بشر ملاقات داشت. ملاقات با نهادهای 
غیردولتی فعال در حوزه حقوق بشر موضوعی غیرعادی نیست و وزیر اقتصاد 
پیش از ســفر به کشــورهایی که وضعیت حقوق بشــر در آن سخت است با 

نمایندگان نهادهای غیردولتی دیدار می کند«.
برامز در ادامه گفت: مساله حقوق بشر نکته مهمی در مذاکرات خواهد بود 
و شرکت های آلمانی نیز مکلف هستند که در سرمایه گذاری خود در کشورها 

این نکته را مد نظر داشته باشند.
رسانه های آلمان امروز از ارســال  نامه ای از سوی لابی صهیونیست ها به 
»زیگمــار گابریل«  به عنوان رئیس حزب سوســیال دمکرات ها خبر داده و 
اعلام کردند:  این گروه ها از وی خواسته اند که سفر خود به ایران را لغو کند.

 برامز می گوید وزیر اقتصاد در مذاکراتش تاکید خواهد کرد که هر کشوری 
که خواستار رابطه تنگاتنگ و پایدار با آلمان است باید بی چون و چرا موجودیت 
اسرائیل را به رسمیت بشناسد. با وارد شدن ایران به صحنه بین المللی اقتصادی 
این کشور باید مسئولیت های جدیدی را بپذیرد به طوری که در بعد داخلی باید 
اقدام هایش قانونمند باشد و در بعد خارجی نیز باید برای جلوگیری از خشونت 

با همه طرف ها در خاورمیانه و خاور نزدیک همکاری کند.
»اشتفن زایبرت« سخنگوی دولت آلمان نیز در پاسخ به سوالی در رابطه 
با ســفر احتمالی حســن روحانی به آلمان گفت: در زمان حاضر هیچ برنامه 

مشخصی برای چنین سفری وجود ندارد.
یادآور می شود وزیر خارجه آلمان سال گذشته به ایران سفر کرد و سپس 
عازم ریاض شــد. اشتان مایر در ریاض از خلیج فارس به عنوان خلیج عربی یاد 

کرده بود.
دولــت آلمان به اعتبار ماجراهای جنــگ جهانی دوم و موضوع هیتلر به 
شدت در مقابل صهیونیست ها منفعل عمل می کند. دولت آلمان همچنین در 
برابر آمریکا منفعل عمل می کند به نحوی که افشای جاسوسی آمریکایی ها از 

آنجلامرکل صرفا با ابراز گلایه مرکل مواجه شد.
فشار و فریب افراطیون

برای خالی کردن زیر پای لاریجانی
مدعیان اصلاح طلبی می گویند لاریجانی و عارف برای ریاست  مجلس دهم 

تعامل کنند اما فقط باید عارف رئیس مجلس شود.
این طیف تا یکی دو سال پیش عارف را اصلاح طلب قلابی و بدلی معرفی 
می کردند تا آن جا که وی را مجبور به انصراف در انتخابات ریاســت جمهوری 
کردند. اما اکنون که خود را مجبور به انتخاب میان لاریجانی و عارف می بینند، 
عارف را به لاریجانی ترجیح می دهند هرچند که نگرانند لاریجانی خلاف میل 

آنها رئیس شود و اوضاع اصلاح طلبان به وخامت بگراید.
روزنامــه آفتاب یــزد دیروز از قــول علی صوفی )رئیس ســتاد ائتلاف 
اصلاح طلبان( مدعی شــد عارف و لاریجانی در یک فراکسیون قرار می گیرند 
و بعید اســت هر دو کاندیدای ریاست مجلس شوند. بخشی از گفت وگوهای 
دو طرفه عارف و لاریجانی بر سر تشکیل فراکسیونی واحد است؛ فراکسیونی 
که در آن هم لاریجانی و هم عارف حضور دارند، چنانچه چنین فراکســیونی 
شکل بگیرد، چالش تعیین اعضای هیئت رئیسه و کمیسیون ها نیز در دل این 

فراکسیون حل خواهد شد.
او می گوید: عارف و لاریجانی با هم تفاهم مسئله ریاست مجلس را پیش 

خواهند برد.
وی در عین حال مجددا بر حمایت هاشمی و روحانی از ریاست عارف تاکید 

کرده است و منبع خبر را یکی از نزدیکان هاشمی توصیف کرده است. 
صوفی می گوید: آقای هاشمی موافق ریاست عارف است و برای همین با آقای 
روحانی نیز صحبت کرده و هر دو بر سر ریاست، تفاهم کردند. موضع اصلاحات 

هم که درباره آقای عارف مشخص است.
البته همه این صحبت ها بستگی به ترکیب نهایی مجلس دهم دارد. طبیعی 
اســت که اگر اکثریت مجلس با اصلاح طلبان شــد، در آن صورت ریاست دکتر 
عارف قطعی اســت و معقول هم نیســت که وقتی ریاست ایشان قطعی شده و 

اکثریت خواهان این مطلب هستند غیر از این عمل شود.
جالب تر اینکه وقتی خبرنگار می پرسد »اگر اکثریت مجلس دهم، اصلاح طلب نبودند 
چــه طور«؟ صوفی می گوید: اگر اکثریت از اصلاح طلبان نبود، تفاهم صورت می گیرد. 

چه بسا در آن تفاهم باز هم مصلحت در آن بود که دکتر عارف رئیس مجلس باشند.
وی در پاسخ این سوال که یعنی هاشمی تلاشش را کرد تا روحانی را برای 
ریاست عارف راضی کند؟ گفت: معنایش این نیست که آقای روحانی از رئیس 
بودن عارف ناراضی بوده و هاشــمی او را با مذاکره راضی ساخته است بلکه این 
موضوع نشان می دهد که هاشمی تا اندازه ای با ریاست عارف موافق است که در 

موردش با رئیس جمهور صحبت می کند.
همین خط را روزنامه اعتماد نیز در پیش گرفت و نوشت: تماس های تلفنی 
لاریجانی و عارف - فهرست امید به فکر مدل تعاملی برای انتخاب رئیس است.

اعتماد هم از قول الیاس حضرتی و به ســبک آفتاب یزد نوشــت: تلاش ما 
ریاست عارف در مجلس دهم است.

به نوشــته اعتماد، اصلاح طلبان دنبال تشکیل فراکسیون 150 نفره موسوم 
به امید هستند.

اعتماد در عین حال در مصاحبه با حجاریان از قول وی نوشت: مجلس دهم 
دو فراکسیون دارد، برجامیان و نابرجامیان.

اعتماد همچنین از قول عبداله رمضان زاده نوشت: ما در انتخابات یک ائتلافی 
را شکل دادیم که نباید بشکند. باید کاری بکنیم هم آن ائتلاف  پایدار بماند و 

هم آقای دکتر عارف به عنوان نماد تغییر، خودشان را نشان بدهند.
حسین مرعشی نیز در مصاحبه با روزنامه آرمان تاکید کرد: لاریجانی نماد 

تثبیت و عارف سمبل تغییر است.
تشدید معضل مسکن 

حاصل لجبازی با مسکن مهر
ناکارآمدی سیاســت های وزارت راه و شهرسازی در حوزه مسکن به حدی 

شدت یافته که حتی قابل کتمان در رسانه های حامی دولت نیز نیست.
روزنامه آفتاب یزد درباره »اســتراتژی های اشــتباه مسکن قسطی« از قول 
دبیر انجمن صنفی  انبوه سازان نوشت:  در این طرح قرار نیست از منابع بانک ها 
استفاده شود بلکه بانک مسکن فقط نقش فراهم کردن ضمانت را برعهده دارد و 
جالب است که در این مسیر با وجود آنکه بانک مسکن هیچ منبع مالی را تزریق 
نمی کند از قرار معلوم قرار است کارمزد 2/3 دهم درصدی را هم دریافت کند.

مافی گفت: تعیین سقف 150 میلیون تومانی برای بهای کل معامله و تعیین 
اقساط 3میلیون تومانی برای خرید مسکن قسطی دو چالش مهم این طرح است. 
تعیین سقف 150 میلیون تومانی، سازوکار نامطلوبی از طرف بانک مسکن نبوده، 
چرا که می توانست به جای آن 70 درصد ارزش ملک در نظر گرفته شود. دبیر 
انجمن صنفی انبوه ســازان مسکن تهران با تاکید بر اینکه طرح مسکن قسطی 
محدود به بانک مسکن است، توضیح داد: این مسئله کاملا اشتباه است که فقط 
بانک مسکن در این طرح حضور دارد و بانک های دیگر از دایره این نوع معاملات 
خارج شــده است، چرا که به نظر می رسد اگر بانک های خصوصی به دلیل دارا 
بودن سیســتمی فعال تر و چابک تر وارد این جریان بشوند، نتایج بهتری حاصل 

می شود و لازم است این طرح از سیطره بانک مسکن خارج شود.
وی ادامه داد: در اجرای طرح مسکن قسطی تعیین سقف و کف هیچ ارتباطی 
به سیستم بانکی نداشته و درنظر گرفتن این سقف و کف هم یک تصمیم نادرست 
است که قابل توجیه نیست، چرا که امکان خرید برای افراد محدودتر می شود.

وی ادامه داد: انتظار می رود که هر چه سریعتر این نقایص رفع شود تا قابلیت 
و تاثیرگــذاری این طرح افزایش پیدا کند، چرا که در غیر این صورت و اصلاح 

نشدن اشکالات قطعا سطح استقبال بالا پیش بینی نمی شود.
همزمان روزنامه دولتی شهروند در گزارشی خاطرنشان کرد: اجاره بها، 27 

درصد درآمد خانوار ایرانی را می بلعد حداقل اجاره بها در تهران برای آپارتمان 
55متری 280 هزار تومان )با مبلغ رهن یک میلیون تومان( است و این رقم 

تا 3 میلیون تومان اجاره هم بالا می رود.
البته به نظر می رسد روزنامه شهروند با خوش بینی و اغماض این ارقام را 
ارائه کرده است وگرنه برخی خانواده ها بیش از نیمی از حقوق خود را هزینه 

اجاره مسکن می کنند.
یادآور می شود یکی از اقدامات خوب دولت قبل، پروژه انبوه سازی مسکن 
مهر بود که با لجبازی دولت فعلی، مورد بی مهری قرار گرفته اســت. این در 
حالی است که پروژه مسکن هم باعث کاهش قیمت مسکن و تأمین خانه برای 
اقشار کم درآمد می شود و تاکنون مسکن 2/5 میلیون خانواده را تامین کرده و 
هم موجب چرخش ده ها صنعت وابسته به تولید مسکن می شد و عملا رونق 
اقتصادی را فراهم می آورد و از ســوی دیگر می توانست نقدینگی 3 برابر شده 
در دولت فعلی را به واســطه مدیریت صحیح وارد چرخه رونق اقتصادی کند 

و از اثرات تورمی آن بکاهد.
به نام مهار تورم رکود حاکم شد

حالا تورم در کمین است!
در حالی که دولت به قیمت حاکم کردن شدید رکود اقتصادی سعی کرد 
کاهش تورم را به رخ افکار عمومی بکشــد، محافل اقتصادی همســو با دولت 

هشدار می دهند تورم در کمین اقتصاد است.
روزنامه فرهیختگان در همین زمینه نوشت: تورم در کمین اقتصاد است. 
علی طیب نیا وزیر اقتصاد که اواخر پارسال پیشنهاد کاهش نرخ ذخیره قانونی 
به زیر 10 درصد را مطرح کرده بود، بار دیگر در جمع مدیران عامل بانک های 
خصوصی و دولتی از ضرورت کاهش این نرخ سخن گفت و اعلام کرد یکی از 

سیاست های اصولی ما کاهش نرخ ذخیره قانونی است.
او در عین حال این را هم گفت که همان طور که شــرایط تورم جامعه را 
مونیتور می کنیم، تمرکزمان باید روی کنترل رشد پایه ای پولی باشد و این امکان 
را فراهم کنیم که بانک ها با اتکای منابع پایه پولی موجود بتوانند تســهیلات 

بیشتری به نیازمندان و فعالیت های اقتصادی اعطا کنند.
فرهیختگان می افزاید: طیب نیا پیش از این نیز اعلام کرده بود که حداقل 
نرخ ذخیره قانونی 10 درصد اســت، در حالی که این قانون مربوط به زمانی 
می شــود که استفاده از ابزار نرخ ذخیره قانونی در نظام بانکی دنیا رایج باشد، 
اما اکنون در اکثر کشورها نرخ ذخیره قانونی به سمت صفر میل کرده است و 

دیگر از آن به عنوان یک ابزار سیاست پولی استفاده نمی شود.
او این موضوع را هم اضافه کرده بود که پیشنهاد کاهش این نرخ در حال 

بررسی است تا در صورت لزوم بانک مرکزی آن را به زیر 10 درصد برساند.
 اما حالا برخی کارشناســان پولی و بانکــی در واکنش به این اظهارات، 
معتقدند که کاهش این نرخ به زیر 10 درصد تورم زا خواهد بود، اما در مقابل 
برخی دیگر از کارشناسان تأکید دارند که کاهش نرخ سپرده قانونی در کوتاه 

مدت منجر به افزایش نقدینگی و تورم نمی شود.
فرهیختگان همچنین در گزارشــی نوشت: بنابر اعلام وزیر اقتصاد بدهی 
دولت به پیمانکاران و نظام بانکی 500 هزار میلیارد تومان است. او اواخر پارسال 

میزان این بدهی را 380 هزار میلیارد تومان عنوان کرده بود.
جروزالم پست: پس از برجام

رویکرد ایران علیه اسرائیل تهاجمی تر شده است
یک مقام ارشــد رژیم صهیونیســتی می گوید رویکرد تهاجمی ایران در 

حمایت از حزب الله و علیه اسرائیل پس از توافق هسته ای شدت یافته است.
روزنامه »جروزالم پســت«، از قول یک مقام امنیتی رژیم صهیونیســتی 
نوشــت: اکنون ما شــاهد رویکرد تهاجمی ایران در کل منطقه پس از توافق 

هسته ای هستیم.
وی افزود: ایران که در سوریه به وسیله روسیه کمک شد، محکم به پیش 
رفت تا نفوذ خود را بیشــتر کند و همپیمانانش را در سراســر منطقه تقویت 
کند. به نظر من تشدید تلاش های ایران، چه با توافقنامه هسته ای و چه بدون 
توافقنامه هســته ای، اجتناب ناپذیر بود. ایران هرگــز فاقد انگیزه برای اعمال 
قدرت نبوده اســت، تحریم های ایران که باعث تنگناهای اقتصادی شده بود 
مانع از حمایت ایران از بشاراســد نشد. اکنون نیز فعالیت های ایران در زمینه 
انتقال سلاح و فن آوری دراین باره به حزب الله لبنان بسیار نگران کننده است.

یادآور می شــود رهبر معظم انقلاب آذرمــاه 1393 در پی لغزخوانی های 
آمریکا و رژیم صهیونیستی و از جمله ادعای آمریکایی ها مبنی بر تامین امنیت 
اسرائیل با توافق تصریح کردند: چه توافق بشود و چه نشود، اسرائیل روز به روز 
ناامن تر خواهد شد. ایشان همچنین چند سال پیش تهدیدهای گاه به گاه رژیم 
صهیونیستی درباره حمله  به ایران را غلط زیادی توصیف کرده و فرموده بودند 

در چنین صورتی تل آویو و حیفا را با خاک یکسان می کنیم.

با اعلام نتایج دور دوم

پرونده انتخابات مجلس دهم بسته شد

سخنگوی هیئت مرکزی نظارت 
بر انتخابــات تاکید کرد: در قانون 
تنظیم  ترتیبات  درباره  اساســی 
و صــدور اعتبارنامــه نمایندگان 
هیچ حکمی وجــود ندارد و تعبیر 
درست  مورد  این  در  صورت گرفته 

نیست.
ســیامک ره پیک سخنگوی هیئت 
مرکــزی نظارت بر انتخابــات در مورد 
اظهارنظر برخی مقامات مبنی بر اینکه 
قانون اساســی می گویــد نماینده که 
انتخاب می شــود با رأی حوزه انتخابیه 
خودش انتخاب می شود و به محض اینکه 
رأی آورد و در مجلس شــورای اسلامی 
اعتبارنامه اش تصویب شــد، این وسط 
چیزی نداریم، اظهار داشــت: در قانون 
اساسی حکمی در این باره وجود ندارد.

اعتبارنامه  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
نمایندگان روند خاصی دارد، افزود: بعد 
از آنکه انتخابات چه از نظر صلاحیت ها 
و چه از جهت حوزه های انتخابیه توسط 
شورای نگهبان تأیید شد، نتیجه آن به 
دســتگاه اجرایی اعلام می شــود و بعد 
از آن هیئــت نظــارت و هیئت اجرایی 
بایــد اعتبارنامه نماینــدگان را امضا و 

تأیید کنند.
 ره پیک تصریح کرد: اگر تمام این 
مراحل طی شــد آن وقــت اعتبارنامه 
نمایندگان به مجلس داده می شود و در 
مجلس نیز طبق قانون به اعتبارنامه ها 
رســیدگی می شود. ســخنگوی هیئت 

مرکزی نظارت بر انتخابات گفت: براساس 
قانون هیئت بررســی نماینــدگان در 
مجلــس مربوط به آن بخشــی خواهد 
بود که شــورای نگهبان نســبت به آن 
بخش اظهارنظر نکرده باشد. وی یادآور 
شد: همه قوانین عادی تحت حاکمیت 
اصول قانون اساسی و بر اساس آن قابل 
تفسیر و بررسی است و قانون اساسی حق 
نظارت بر انتخابات را بصورت مطلق و عام 

به شورای نگهبان داده است.
 ره پیک متذکر شد: طبق اصل 99 
قانون اساسی و تفسیر این اصل توسط 
شورای نگهبان و همچنین طبق قوانین 
عــادی از جمله مــاده 3 قانون مجلس 
شورای اسلامی، نظارت شورای نگهبان 
عام و اســتصوابی و همه مراحل و تمام 

امور مربوط به انتخابات است. 
وی ادامــه داد: شــورای نگهبــان 
به اســتناد مســتندات قانون از جمله 
مستندات ذکر شده نسبت به پرونده های 
مختلف اظهارنظر می کند و این رویه بر 
تمام ادوار شورای نگهبان وجود داشته 

است و امر جدیدی نیست.
به گزارش فارس سخنگوی هیئت 
مرکــزی نظارت بر انتخابــات در پایان 
خاطرنشــان کرد: شــورای نگهبان بر 
اســاس وظایف قانونــی اش که نظارت 
بر انتخابات اســت، در مورد پرونده های 
انتخاباتی اظهارنظر می کند لذا باید در 
بیان اصول و مفاد حقوقی قانون اساسی 

دقت کامل شود.

ره پیک:
قانون اساسی حکمی درباره 

صدور اعتبارنامه های منتخبان مجلس ندارد

انتخابــات  دوم  دور  در 
شورای  مجلس  دوره  دهمین 
در  جمعه   روز  که  اســلامی 
برگزار  انتخابیــه  حوزه   55
شــد،  نتیجه رقابت برای68 
کرسی باقی مانده مجلس دهم 

مشخص شد.
دور اول دهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی 7 اسفندماه 
ســال گذشــته در سراسر کشور 
برگزار شــد، کــه از 207 حوزه 
انتخابیــه 55 حــوزه انتخابیه به 
دور دوم کشــیده شد. در دور اول 
مجلس  دوره  دهمیــن  انتخابات 
شورای اسلامی تکلیف 152 حوزه 
انتخابیه مشــخص شد که تعداد 
221 منتخب به مجلس شــورای 

اسلامی راه یافتند.
در دور دوم انتخابات دهمین 
دوره مجلس کــه روز جمعه  در 
55 حوزه انتخابیه برگزار شد، 68 
منتخب به مجلس شورای اسلامی 
راه یافتند که از این تعداد 19 نفر 
با گرایــش اصولگرایی، 33 نفر با 
گرایــش اصلاح طلبی و اعتدالی و 
16 نفر مستقل هستند.همچنین 
انتخابیه  از حــوزه  یک کرســی 
انتخابات میان دوره ای  اصفهان به 

کشیده شد.
آمار ها نشــان می دهد 4 گروه 
عمــده در مجلس دهــم فعالیت 
خواهند داشــت کــه اصولگرایان 
با 118 نماینده در صدر، ســپس 
اصلاح طلبــان بــا 96 نماینــده، 
مســتقل ها 55 نماینده و 20 نفر 
دولت(  )حامیان  اعتدالیــون  هم 

هستند.
گفتنی است که مجلس دهم 
هشــتم خردادماه با حضور 289 
منتخب ملت ایران فعالیت خود را 

آغاز می کند.
مشارکت 59 درصدی

 در دور دوم انتخابات مجلس
امیری سخنگوی   حسینعلی 
وزارت کشور ظهر دیروز با حضور 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
خوشبختانه همکاری بسیار خوبی 
بین هیئت های اجرایی، نظارت و 
شورای نگهبان وجود داشت و این 
انتخابات در کمال آرامش و امنیت 

برگزار شد.

سخنگوی وزارت کشور تاکید 
کرد: 47 درصد از رای دهندگان را 
بانوان و 53 درصد از رای دهندگان 
را آقایــان تشــکیل می دهنــد و 
همچنین از بین 68 منتخب مورد 
نظــر 4 نفر بانوان و 64 نفر آقایان 

هستند.
وی گفــت: مشــارکت مردم 
نسبت به مرحله اول انتخابات 59 
درصد است که البته این مشارکت 
در مقایســه با مرحله دوم مجلس 
نهم 3 درصد رشد را نشان می دهد.

خرید و فروش آرا در 
دماوند را تایید نمی کنم

به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
همچنیــن حســینعلی امیری با 
اشــاره به حادثه حــوزه انتخابیه 
نیز  نورآباد استان فارس  ممسنی 
اظهار داشت: در مناطقی که بافت 
جمعیتی شان قومی است معمولا 
این طور مسائل پیش می آید چرا 
که مردم نمی توانند احساسات خود 

را کنترل کنند.
سخنگوی وزارت کشور گفت: 
این مسئله نه بحث امنیتی بود و 
نه بحث ناامنی، صرفا عدم کنترل 
احساسات طرفداران نامزدها است.

امیری در پاسخ به سوال باشگاه 
خبرنگاران که گفته می شــود در 
شــهر دماوند خریــد و فروش آرا 
بین نامزدهای انتخاباتی و هواداران 
آنها روی داده است آیا این موضوع 
صحت دارد یا خیر؟ گفت: اصلا این 
موضــوع را تایید نمی کنم و هیچ 
مشــکلی در این رابطه در مرحله 
دوم انتخابات در هیچ جای کشور 

وجود نداشته است.
رکورد حضور زنان

 در پارلمان شکست 
به گزارش ایســنا، براســاس 
نتایج نهایی انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی تاکنون 18 
نماینده زن بــه مجلس آینده راه 
پیدا کرده اند که عددی بی سابقه 
در ادوار مجلس شورای اسلامی به 

حساب می آید.
نگاهی به ادوار مختلف مجلس 
شورای اسلامی نشان می دهد که 
در دوره اول تا سوم مجلس 4 زن، 
در دوره چهــارم 9 زن، در دوره 
پنجم 14 زن، در دوره ششم 13 

زن، دردوره هفتم 13 زن، در دوره 
هشتم 8 زن و در دوره نهم 9 زن به 
عنوان نمایندگان مردم در مجلس 

حضور داشتند.
شاکیان مستندات خود را 

ارائه کنند
سخنگوی  ره پیک،  ســیامک 
هیئت نظــارت بــر انتخابات در 
گفت وگو با بخش خبری شــبکه 
خبر با بیان اینکه بعد از پایان اخذ 
رأی در حوزه های انتخابیه شمارش 
آراء آغاز شد، اظهار کرد: ناظران در 
حین مراحل شمارش آراء حضور 
داشــتند و در مرحله بعد در هر 
شــعبه صورت جلسه ای تنظیم و 
نتیجه آراء هر شعبه در این صورت 

جلسه مشخص شد.
افــزود: وضعیت عمومی  وی 
حوزه های انتخابیه در حال حاضر 
این است که شمارش آراء به اتمام 
رســیده اســت و تعداد اندکی از 
شمارش آراء شعبه های اخذ رأی 
باقی مانده که تا ساعات آینده به 

اتمام می رسد.
ره پیــک ادامــه داد: بعــد از 
ایــن مراحل، مرحله رســیدگی 
به شــکایات اســت و هم مردم و 
هم کسانی که احساس می کنند 
مشکل و تخلفی در جریان برگزاری 
می توانند  داشته،  وجود  انتخابات 
شــکایات خود را ظرف یک هفته 

به صورت مستند اعلام کنند.
ســخنگوی هیئت نظارت بر 
انتخابات تاکید کرد: پس از بررسی 
شکایات، شورای نگهبان پرونده هر 
حوزه انتخابیه را بررسی می کنند و 
نظر خود را نسبت به تایید یا عدم 

تایید آن اظهار خواهد کرد.
وی تصریــح کرد: پس از نظر 
شورای نگهبان در خصوص صحت 
یا عدم صحت انتخابات در هر حوزه 
انتخابیه تشریفات قانونی به منظور 
صــدور اعتبارنامه های منتخبین 

انجام می شود.
استراتژی اصلاح طلبان؛ 

نفوذ از بیرون
سعید حجاریان فعال سیاسی 
اصلاح طلب در گفت وگو با اعتماد  
درباره انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی گفت: اینگونه نیســت 
کــه اصلاح طلبــان کل انتخابات 

را برده باشــند اما فی الواقع وزن 
مــا در مجلس بالاســت. در واقع 
اصلاح طلبان نتوانستند افرادی را 
که واقعا مدنظرشــان است راهی 
مجلس کنند و آنچه در انتخابات 
اخیر از ســوی اصلاح طلبان راهی 
مجلس شده باقیمانده کاندیداهایی 
بودند که ثبت نام کردند و توانستند 
از مرحله تایید صلاحیت ها بگذرند 
و لیستی که بسته شد و رای آورد 
نه تیــم اول و نه تیم دوم و حتی 

تیم سوم اصلاح طلبان هم نبود.
»اگر قرار باشــد جناح رقیب 
در همه انتخابات ها بازنده باشــند 
چه  برای شــان  انتخابات  دیگــر 
مفهومــی خواهد داشــت؟ وقتی 
ببینند انتخابات برای شان سودمند 
نیست ممکن است بطور کلی در 
نهاد انتخابات تشکیک کنند و آن 

را هدف قرار دهند«.
حجاریان درباره تقسیم بندی 
سیاســی نیــز گفت: مــا در این 
انتخابات بیشــتر با تقسیم بندی 
برجامیــان و نابرجامیان رو به رو 
بودیم تا اصلاح طلبان و اصولگرایان. 
بــا چنیــن دســته بندی عقلای 
اصولگرا بــه اصلاح طلبان گرایش 
پیدا کردنــد و نابرجامیان ضعیف 
شدند. شــاکله لیست اصولگرایان 
در تهران نابرجامی بود.من معتقدم 
مجلس آینده دو فراکسیون خواهد 
داشــت، برجامیان و نابرجامیان. 
بحــث در مورد ریاســت عارف و 
لاریجانی بحث در مــورد دو نفر 
اســت که هــر دو در داخل یک 
فراکســیون قرار دارنــد و هر دو 
آنها داخلی فراکســیون برجامیان 
محسوب می شــوند. بنابراین این 
مســئله نمی تواند تبدیل به یک 
رقابت شود و با یک گفت وگو حل 

و فصل می شود.
وی با ضروری خواندن تشکیل 
پارلمان در ســایه افزوده اســت: 
مکمل حرف من پارلمان در سایه 
است. پارلمان در سایه همان حزب 
اســت یا ائتلافی است که مکمل 
پارلمان اســت. ما در هیچ کجای 
دنیای مدرن پارلمان بدون حزب 
نداریم و تنها ایران است که پارلمان 

دارد بدون حزب.
بقیه در صفحه 10

گفت: تازه چه خبر؟!
گفتم: دولــت در ماجرای غارت 2 میلیارد دلاری آمریکا 
از اموال ایران، دولــت احمدی نژاد را مقصر می داند و دولت 

احمدی نژاد دولت روحانی را.
گفت: آقای عراقچی هم می گوید این ســرمایه گذاری در دولت 

اصلاحات صورت پذیرفته است.
گفتم: یعنی از نظر این آقایان، آمریکا که دســت به این 
سرقت علنی و غارتگری بزرگ زده است هیچ تقصیری ندارد؟!
گفت: حالا چرا به جای این که همه با هم علیه آمریکا دست به 
اقدامــی بزنند و منافــع آمریکا را در منطقه و یا هر جای دیگری به 

خطر بیندازند، علیه همدیگر شاخ و شانه می کشند؟
گفتم: چه عرض کنم؟! یارو هر وقت از دســت دیگران 
عصبانی می شــد برای اینکه بالاخره کاری کرده باشد، زنگ 

در خونه خودشو می زد و فرار می کرد!


